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ªedinþa Consiliului Naþional – propuneri,  
dezbateri de idei, concluzii

Criza energeticã ºi soluþia cooperatistã

Tot la fel, dacă facem referire la atât de des folosita 
expresie „tranziție la economia verde”, trebuie avut în vedere  
că este necesară o schimbare a tipurilor de locuri de 
muncă și o transformare a modului în care lucrătorii pres
tează servicii. Gestionarea acestei schimbări poate aduce 
multe oportunități, însă presupune calificare, recalificare și 
perfecționare. Impactul potențial ar putea fi chiar întreit și 
vorbim aici de gestionarea crizei șomajului în rândul tinerilor,  
reducerea inegalității și reducerea emisiilor de carbon.

De asemenea, și comerțul digital deschide oportuni
tăți pentru antreprenoriat, inovație și crearea de locuri de 
muncă. Societățile cooperative meșteșugărești se pot folosi 
de instrumentele digitale pentru a depăși, măcar parțial, 
barierele care stau în calea dezvoltării.

Întradevăr, poate că acești pași par dificil de făcut, 
iar provocările viitorului mai degrabă înspăimântă decât 
să genereze entuziasm, dar nui mai puțin adevărat că 
Fundația „Spiru Haret”, prin unitățile sale de învățământ, 
poate ieși în întâmpinarea organizațiilor cooperatiste și cu 
alte calificări profesionale decât cele existente în oferta 
educațională, atât la formarea inițială, cât și la formarea 
continuă, care să fie corelate cu nevoile exprimate în acest 
scop. Totul e să existe un interes real exprimat din partea 
societăților cooperative meșteșugărești.

În cadrul lucrărilor comisiilor consultative, dezbaterile au 
scos în evidență importanța problemelor legate de bunul  
mers al sectorului în această perioadă. Evident, cele trei 
comisii sau oprit, pe îndelete, la toate aspectele din 
mate rialele ce urmau să facă obiectul reuniunii de a doua 
zi, iar unele dintre aspectele abordate și argumentate de 
moderatori au fost preluate și adâncite în plenul Consiliului, 
validând astfel justețea hotărârii de ședință.

Președintele UCECOM, doamna Sevastiţa Grigorescu, a 
ținut să remarce faptul că, în pofida situației internaționale 
care are un impact asupra stabilității economice globale, 
fapt repercutat și în piața românească, cu efect direct chiar 
în cooperația meșteșugărească, rezultatele economico 
financiare înregistrate de Uniunea Naţională ar putea fi 
substanțial îmbunătățite dacă ar fi avută în vedere măcar o 
parte din recomandările cuprinse în materialele de sinteză 
prezentate și dezbătute.

Având o largă participare la dezbateri în cadrul forumului 
democratic al Uniunii Naționale putem spune că, recenta 
reuniune a Consiliului Naţional poate contribui în mod 
concret la soluționarea unora dintre multiplele probleme 
cu care se confruntă organizațiile noastre.

LAURENȚIU TEODORESCU

Despre Dirk Vansintjan se vorbește azi în toată Europa, el fiind văzut drept 
deschizătorul de drum pentru sectorul energetic din cooperație. Sfaturile lui sunt 
atent ascultate, mai cu seamă că la ușă bate noua rezoluție a Consiliului European  
RED 3, care a impus un plafon de 42,5% energie din surse regenerabile până 
în 2030.

„Când am decis să înființăm o cooperativă, nicio lege în UE sau în Belgia nu 
reglementa acest lucru și nimeni nu se gândise vreodată la așa ceva. Aveam o 
moară care încă din 1985 producea energie pentru satul nostru. Și mai aveam... 
o idee nebunească. Atât! Mai întâi, am scris statutul cooperativei, am căutat 
soluții similare în Germania, Olanda și Franța, am tradus legile acestor țări, am 
căutat aliați în guvernul local...”.

Micuţa cooperativă pornită dintrun cătun a început să se extindă și a ajuns 
să „cucerească” și un oraș, Eeklo. „Fiecare a contribuit cu cât a putut. În coo
perativă, un pachet financiar reprezintă un vot, dar contribuțiile financiare nu 
trebuie să fie egale (...) Au apărut dividende, noi membri se alăturau atrași de 
succesul despre care auziseră. Cooperativa noastră a crescut de la 34 de membri  
la 1200. Trei ani mai târziu, cooperativa a decis că vom deveni furnizori de 
energie – și am reușit să ridicăm 10 linii electrice”, a povestit Dirk.

În Olanda, cooperativele de energie sunt la putere, aproape de 1000 la 
număr. La evenimentele organizate de acestea participă însuși Regele Willem 
Alexander, care merge de la o masă la alta și discută cu membrii cooperatori 
diverse aspecte legate de businessul derulat și problemele cu care se confruntă.

„Cooperativa este cea mai bună modalitate de a face față crizei, deoarece 
cooperativa va găsi întotdeauna un echilibru între producerea de energie și 
vânzarea în interiorul, dar și în afara sectorului. Acest lucru permite protejarea 
împotriva consecințelor crizei energetice și financiare”, este mesajul de încurajare 
pe care belgianul îl are pentru cei interesați de astfel de proiecte.

NICHOLAS CEZAR

Iar primul lucru făcut a vizat achitarea datoriilor societății, misiune dusă la bun sfârșit (la cea  
mai recentă bornă bilanțieră, respectiv începutul exercițiului financiar 2024, societatea  
nu înregistra datorii la bugetul de stat sau la bugetele locale), urmând implementarea unui 
plan de investiții gândit cu ceva timp în urmă, atunci când sa concluzionat că hotelul din 
Sovata, stabiliment de două stele având o capacitate de 150 de locuri și un restaurant 
încăpător (220 de locuri, plus un bar de zi, cu capacitate de 32 de locuri), reclama cel 
mai mare necesar de infuzie de capital, pentru a putea fi adus la cerințele și standardele 
impuse oricărui operator din turism.

Înțelegând imperativul și acționând în contextul unei bune gestionări a resurselor, adunarea  
generală, la inițiativa acționarului majoritar UCECOM, a aprobat realizarea unor investiții 
substanțiale la Sovata.

Vorbim despre două proiecte importante iniţiate sub atenta supraveghere a Consiliului 
de administrație al societății și anume:
 realizarea unui lift exterior + închiderea terasei, consolidarea scării de acces în hotel și 

modernizarea acesteia prin înlocuirea balustradei, refacerea treptelor și placarea lor cu granit;
 construirea unui centru de relaxare SPA, în conexiune cu hotelul.
În plus, unele camere au fost deja modernizate, fiind înlocuit mobilierul şi îmbunătățite 

băile, la care se adaugă montarea unor lămpi cu senzori pe casa scării și holuri şi schim
barea mochetei exterioare la intrare.

Întro perioadă dificilă din punct de vedere socioeconomic, conducerea UCECOM a înțeles, 
totuși, că hotelurile „Hefaistos” pe care societatea cu același nume le are în administrare 
nu pot rămâne competitive pe piață fără îmbunătățiri substanțiale, motiv pentru care o parte 
din investițiile amintite sau şi derulat, iar altele sunt programate pentru viitorul apropiat. În 
felul acesta, continuarea activității este asigurată, iar oportunitățile de dezvoltare se lărgesc.

Desigur, mergând pe principiul că investiţiile sunt motorul economiei, de efectele acestor 
investiţii se vor bucura nu doar societatea în sine, care speră în mod justificat în creşterea 
încasărilor, dar şi turiştii, începând cu membrii cooperatori ori reprezentanţii acestora, care 
vor resimţi în mod direct confortul aferent. Dacă nu imediat, cel puţin în prima jumătate a 
lunii lui undrea, atunci când „Hefaistos” din Sovata va găzdui reuniunea de final de an a 
Consiliului Naţional. (L.T.)
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